

编写说明

《国际中文教育中文水平等级标准·汉字书写手册》(以下简称《汉字书写手册》)依据教育部和国家语委联合发布的《国际中文教育中文水平等级标准》(GF 0025—2021)(以下简称《标准》)的“手写汉字表”进行编写,是面向中文学习者的实用型汉字学习、书写、练习用书。《汉字书写手册》遵循《标准》“汉字认读与手写适度分离、手写汉字从少到多有序推进”的新路向,着意提升学习者的汉字书写能力,提高其汉字学习效率,让汉字学习更具针对性。

《汉字书写手册》分初等、中等、高等三册,分别收录《标准》初等手写汉字300字、中等手写汉字400字、高等手写汉字500字,共1200个手写汉字。各册内部以20个汉字为一单元,学习者可每天完成一单元汉字的学练;每单元后都有测试,以检验学习者对本单元汉字的掌握情况。为了便于学习者更好地学习、理解、使用汉字,《汉字书写手册》依据笔画数编排汉字,遵循汉字笔画数由少到多、书写由易到难的顺序;围绕“读音”“英文释义”“所属等级”“同等级例词”“笔顺及笔画数”“其他读音”等方面对汉字进行说明,同时给出田字格让学习者摹写汉字,以达到“识”“写”“记”同步的效果。

1. 在读音方面,根据《标准》确定汉字读音,汉字有多个读音的,采取在行末另行注音的方式。
2. 在释义方面,仅给出一个与该字直接相关的常用义项,而不是全面的字义说明,以减轻学习者的识记负担。为了便于学习者理解,给出一个完全符合释义的例词,例词在汉字所属等级的“词汇表”中挑选,如“词汇表”中没有匹配词或汉字本身意义十分明确,则不提供例词。
3. 为所有汉字提供了笔顺及笔画拆解书写示例,便于学习者摹写;为大部分汉字配备了动态笔画书写示例,学习者可扫码观看,提升汉字书写的趣味性和直观性。

《汉字书写手册》在汉字书写部分之外,还提供了按音序排列的汉字检索表(简繁对照)及练习用田字格纸。书后所附的田字格纸是为了满足学习者自主练习、强化书写等需求而设计的,学习者可以在田字格纸上进行书写练习,如摹写、默写、听写练习等。为了便于学习者了解汉字相关知识,打好汉字学习基础,初等分册设置了“汉字基础”板块,学习者可参考使用。

“汉字”是“四维基准”的重要一环,本书从学习者汉字书写实际需求出发,以《标准》为纲,力求让学习者高效、切实掌握汉字书写方法,提高汉字书写能力,夯实汉字基础。

编者
2022年3月

Introduction

Chinese Proficiency Grading Standards for International Chinese Language Education: Chinese Character Writing Manual (hereinafter referred to as *Chinese Character Writing Manual*), written in accordance with the “List of Chinese Characters for Handwriting” in *Chinese Proficiency Grading Standards for International Chinese Language Education (GF 0025–2021)* (hereinafter referred to as *The Standards*) co-released by China’s Ministry of Education and State Language Commission, is a practical Chinese character learning, writing and practice book for Chinese language learners. Following the new orientation towards “the appropriate separation between Chinese character reading and writing, and the gradual progress in the number of Chinese characters for handwriting” specified in *The Standards*, *Chinese Character Writing Manual* aims at improving learners’ Chinese character writing skills, increasing their Chinese character learning efficiency, and making Chinese character learning more to the point.

Chinese Character Writing Manual is composed of three volumes – elementary, intermediate, and advanced, respectively including 300, 400, and 500 of the Chinese characters for handwriting listed in *The Standards*, i.e., 1,200 in total. Within each volume, every 20 Chinese characters form one unit, which learners can finish learning and practicing in one day; at the end of each unit is a test to check learner’s mastery of the Chinese characters in this unit. To help learners better learn, understand and use Chinese characters, the Chinese characters in *Chinese Character Writing Manual* are arranged in ascending order of number of strokes and difficulty to write and are introduced from the aspects of “pronunciation”, “English definition”, “level”, “example word of the same level”, “stroke order and number of strokes”, “other pronunciations”, etc. Grids are provided for learners to copy Chinese characters so as to synchronize “recognizing”, “writing” and “memorizing”.

1) The pronunciations of the characters are defined according to *The Standards*. For characters with more than one pronunciation, the pronunciation is provided additionally at the end of the line.

2) In terms of meaning, rather than explaining each character from all aspects, the book gives only one definition that is directly related to the character so as to alleviate learners’ burden of recognition and memorization. An example word which exactly matches the definition is given to facilitate learners’ understanding; the word is picked from the “vocabulary list” of the level that the character belongs to. If there is no such match in the “vocabulary list” or the meaning of the character is quite clear by itself, no example word will be provided.

3) Each character is provided with a stroke-by-stroke demonstration to make it easier for

learners to copy; most of the characters are also provided with a QR code via which learners can view an animated demonstration, making Chinese character writing more fun and directly perceivable.

In addition to the part of Chinese character writing, *Chinese Character Writing Manual* also provides an alphabetically ordered index of Chinese characters (in both simplified and traditional Chinese characters) and grid sheets for practice. The grid sheets at the end of the book are designed to meet learners' needs to practice on their own or reinforce their writing practice. Learners can write or do such exercises as copying or dictation on the grid sheets. To help learners understand knowledge related to Chinese characters and lay a solid foundation for Chinese character learning, the elementary volume has a section of "Chinese basics" for learners' reference.

As "Chinese characters" are an important part of the "four-dimension benchmarks", this book caters to learners' practical Chinese character writing needs and uses *The Standards* as a guideline in the hope that learners can master the method of writing Chinese characters efficiently and concretely, improve their Chinese character writing skills, and strengthen their proficiency at Chinese characters.

The Author
March 2022

体例说明

所属等级	读音	英文释义	同等级例词	其他读音
	(dé)	to get; to obtain 得到		(de/děi)
	得①	彳 行 行 行 行 行 行		得
	dé	dé	11 strokes	
	得	得		
描摹字				
笔顺及笔画数				
摹写格				
动态示例，扫码观看				

The Structure of Each Entry

Pronunciation	English definition	Example word of the same level	Other pronunciations
dé	to get; to obtain 得到		de/děi
得① dé	彳 彳 行 行 行 行 行 得 得 得 得 得 得 得 得	11 strokes	
dé	dé		
得	得		
For tracing	Stroke order and number of strokes	For copying	Scan the QR code to watch an animated demonstration

目 录

汉字书写

第一单元	3
乙 厂 入 刀 力 于 土 与 万 千 亿 久 勹 及 广 之 巳 已 王 夫	
单元测试（一）	8
第二单元	9
元 无 云 支 区 牙 止 贝 毛 片 化 斤 反 父 公 欠 风 计 心 巴	
单元测试（二）	14
第三单元	15
队 办 玉 未 示 扔 古 节 左 右 龙 平 灭 卡 占 业 旦 目 且 甲	
单元测试（三）	20
第四单元	21
田 由 只 兄 另 瓜 令 印 乐 句 处 冬 鸟 务 主 市 头 它 讨 礼	
单元测试（四）	26
第五单元	27
必 永 司 民 加 发 耳 共 压 页 达 成 划 尖 虫 刚 丢 舌 件 份	
单元测试（五）	32
第六单元	33
华 自 血 全 合 爷 伞 各 色 冰 交 产 羊 米 灯 江 汤 安 讲 许	
单元测试（六）	38
第七单元	39
论 阳 收 如 妇 观 红 约 级 弄 运 抓 护 志 声 报 劳 克 村 李	
单元测试（七）	44

第八单元	45
求 否 连 步 呆 足 困 串 吹 利 兵 低 位 近 角 条 饮 言 况 床	
单元测试 (八)	50
 第九单元	51
弟 完 社 词 层 改 张 际 努 纸 青 表 者 抱 拉 其 取 草 直 杯	
单元测试 (九)	56
 第十单元	57
板 或 画 卖 态 妻 转 虎 味 典 图 物 使 例 往 爬 受 念 周 鱼	
单元测试 (十)	62
 第十一单元	63
忽 狗 饱 变 京 夜 刻 育 单 法 河 油 宝 定 宜 空 实 妹 姓 参	
单元测试 (十一)	68
 第十二单元	69
练 组 经 春 挂 城 挺 带 草 故 药 标 相 查 研 轻 背 省 思 虽	
单元测试 (十二)	74
 第十三单元	75
咱 响 哈 选 适 香 种 秋 科 重 复 段 便 俩 顺 信 须 食 胖 急	
单元测试 (十三)	80
 第十四单元	81
饺 亮 度 庭 音 闻 养 美 总 活 举 室 客 误 除 结 班 换 校 夏	
单元测试 (十四)	86
 第十五单元	87
原 套 顾 桌 哭 啊 特 租 称 笔 倒 健 般 脏 脑 留 座 疼 离 凉	
单元测试 (十五)	92
 第十六单元	93
部 旅 瓶 烦 烧 海 流 读 被 调 谈 通 验 理 排 掉 推 接 黄 检	
单元测试 (十六)	98

第十七单元	99
雪 辆 堂 晨 眼 银 停 盘 脚 脸 象 够 猪 猫 馆 麻 康 商 望 断	
单元测试 (十七)	104
第十八单元	105
清 深 情 惯 寄 敢 随 绩 骑 绿 越 超 提 椅 确 最 量 喊 短 牌	
单元测试 (十八)	110
第十九单元	111
街 舒 装 痛 普 湖 温 遍 搞 蓝 楚 感 碰 碗 输 睛 照 簧 像 腿	
单元测试 (十九)	116
第二十单元	117
数 满 静 愿 需 算 管 漂 慢 鞋 题 影 靠 篇 熟 颜 懂 餐 篮 澡	
单元测试 (二十)	122

附录

中等手写汉字检索表 (简繁对照)	125
汉字练习纸	132

第一单元 Unit 1

yǐ	second							
乙	5	乙	1 stroke					
yǐ	yǐ							
乙	乙							

chǎng	factory 工厂							
厂	3	厂	2 strokes					
chǎng	chǎng							
厂	厂							

rù	to enter 入口							
入	2	入	2 strokes					
rù	rù							
入	入							

dāo	knife							
刀	3	刀	2 strokes					
dāo	dāo							
刀	刀							

lì	physical strength								
力 ²	力	2 strokes							
lì	lì								
力	力								



yú	indicating comparison 等于								
于 ²	一 → 二 → 于	3 strokes							
yú	yú								
于	于								

tǔ	soil; earth								
土 ³	→ 十 土	3 strokes							
tǔ	tǔ								
土	土								

yǔ	with								
与 ⁴	→ 与 与	3 strokes							
yǔ	yǔ								
与	与								

wàn	ten thousand								
万 ²	— → 一 万 3 strokes								
wàn	wàn								
万	万								

qiān	thousand								
千 ²	← 二 千 3 strokes								
qiān	qiān								
千	千								

yì	hundred million								
亿 ²	↙ 亼 亿 3 strokes								
yì	yì								
亿	亿								

jiǔ	long; for a long time 好久								
久 ²	↙ 夂 久 3 strokes								
jiǔ	jiǔ								
久	久								



sháo	spoon								
勺 ⁶	/ 勹 勹	3 strokes							
sháo	sháo								
	勺 勹								

jí	to reach 普及								
及 ³	/ 乃 及	3 strokes							
jí	jí								
	及 及								

guǎng	wide 广场								
广 ²	↘ 一 ↘ 广	3 strokes							
guǎng	guǎng								
	广 广								

zhī	a particle indicating ownership								
之 ⁴	↘ 之 之	3 strokes							
zhī	zhī								
	之 之								

jǐ	self; oneself 自己
已 ²	→ フ イ 3 strokes
jǐ	jǐ
已	已

yǐ	already 已经
已 ²	→ フ イ 3 strokes
yǐ	yǐ
已	已

wáng	a Chinese surname
王 ²	→ 二 卩 王 4 strokes
wáng	wáng
王	王

fū	husband
夫 ³	→ 二 扌 夫 4 strokes
fū	fū
夫	夫

单元测试(一) Unit Test 1

一、为下列汉字注音

Write down the pinyin of the following Chinese characters.

- | | |
|------------|-------------|
| 1. 厂 _____ | 6. 乙 _____ |
| 2. 土 _____ | 7. 与 _____ |
| 3. 勹 _____ | 8. 王 _____ |
| 4. 己 _____ | 9. 万 _____ |
| 5. 亿 _____ | 10. 刀 _____ |

二、根据拼音写汉字

Write Chinese characters based on the pinyin.

- | | |
|------------|------------|
| 1. _____ 口 | 4. _____ 场 |
| 2. 普 _____ | 5. 好 _____ |
| 3. 等 _____ | 6. _____ 经 |

三、写下本单元中你认为比较难的字，多练习几遍

Write down the characters in this unit which you think are difficult and practice writing them several more times.